

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

Obituary Elke Grawert (13 November 1958 – 5 March 2021)

On 5 March, after a short and severe illness, our much-appreciated colleague Elke Grawert passed away at the age of 62. She was taken from us much too early.

[Obituary](#) by Conrad Schetter (conrad.schetter@bicc.de)

Nachruf Elke Grawert (13. November 1958 - 5. März 2021)

Am 5. März verstarb nach kurzer und schwerer Krankheit unsere sehr geschätzte Kollegin Elke Grawert im Alter von 62 Jahren. Sie ging viel zu früh von uns.

[Nachruf](#) von Conrad Schetter (conrad.schetter@bicc.de)

ENGLISH

EVENTS

Call for Abstracts: FFVT Expert Workshop on Forced Migration and Political Mobilisation 4 May 2021

The event "[Forced Migration and Dynamics of Political Mobilisation: Conceptual approaches, comparative and case studies](#)" will focus on the topic of political mobilisation to explore the conceptual intersections between Peace & Conflict Research and Forced Migration & Refugee Studies further. Scholars are invited to submit their abstracts until 12 April 2021. You will find the Call for Abstracts [here](#).

The FFVT Expert Workshop, organised by BICC as part of the project "Forced Migration and Refugee Studies: Networking and Knowledge Transfer" ([FFVT](#)), will take place online on 4 May 2021 from 10:00 a.m. - 4:00 p.m. CET.

We'd appreciate it if you distributed the call as widely as possible in your professional networks, including the Global South and East.

Contact: Katja Mielke at katja.mielke@bicc.de

Development Policy Dialogue on Afghanistan's future, online 20 April 2021

As part of the Society for International Development (SID) Development Policy Talks, Conrad Schetter will give an online talk on 20 April, 17.30 - 19.00, entitled "Taliban Reloaded? The Future of Afghanistan between Democracy, Theocracy and Great Power Interests". The online event will be moderated by Dr Jürgen Wiemann, President of [SID Bonn](#).

Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

SFM II Webinar "A post-Soviet Perspective on the Middle East", online 30 March 2021

On 30 March 2021, the [Striking from the Margins II Project](#) and the [Center for Religious Studies at Central European University](#) invited to the first SFM II Webinar on "A post-Soviet Perspective on the Middle East". The discussion, which explored the idea that developments in post-socialist countries in the Middle East might be conceived in the broader context of post-Soviet developments, was moderated by BICC Senior Researcher Osman Bahadir Dincer. Andreas Heinemann-Grüder attended the webinar as speaker.

[Further information](#) | Contact: Osman Bahadir Dincer at osman.dincer@bicc.de, Andreas Heinemann-Grüder at heinemann-grueder@bicc.de

Joint Meeting of the Subcommittees on Arms Control and Civilian Crisis Prevention, Berlin/online 24 March 2021

Claudia Breitung was invited by Matthias Höhn, Chair of the Subcommittee on Arms Control, Non-Proliferation and Arms Control, and Ottmar von Holtz, Chair of the Subcommittee on Civilian Crisis Prevention, as an expert for the public meeting of the two subcommittees of the Foreign Affairs Committee on 24 March 2021. The hearing "Small Arms Control as a Contribution to Civilian Crisis Prevention" took place in a hybrid format and is available in the [media library of the parliamentary television](#).

[Further information](#) | Contact: Claudia Breitung at claudia.breitung@bicc.de

Bonn Water Network Book Launch and Round Table Discussion, online 23 March 2021

On the occasion of World Water Day 2021, the Bonn Water Network invited to a virtual event and round table discussion on 23 March 2021.

Danilo Türk (former president of Slovenia and Geneva Water Hub), Margaret Deignan (Springer Nature), and Janos Bogardi (editor) officially launched "[The Handbook of Water Resources Management: Discourses, Concepts and Examples](#)". The subsequent round table discussion with authors of the handbook and members of the Bonn Water Network relating their contributions to the World Water Day's topic of 'valuing water', was moderated by Annabelle Houdret ([DIE](#)).

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Conference "Entangled Im/Mobilities", online 20 March 2021

Together with colleagues from the Aristotle University in Thessaloniki, Greece, Benjamin Etzold presented findings from TRAFIG research at the conference "[Entangled Im/Mobilities. Perspectives from the Humanities and Social Sciences](#)", organised by PhD students of the [Research Platform Mobile Cultures and Societies](#) at the University of Vienna, on 20 March 2021. Their paper on "Multilayered (Im)Mobilizations and the European Border Spectacle" was based on research on refugees' protracted displacement on the Aegean islands, in Athens and Thessaloniki.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

AFK Colloquium 2021 "Global/Local Crises as Challenges for Peace and Conflict Studies", Magdeburg/online 17–19 March 2021

Conrad Schetter attended the colloquium "Global/local crises as a challenge to peace and conflict research" of the German Association for Peace and Conflict Studies ([AFK](#)) in cooperation with the Otto-von-Guericke University Magdeburg ([OVGU](#)), which took place from 17–19 March. Together with Marie Müller-Koné, he presented the paper "Can Africa save the planet? Climate crisis and the state of exception in conservation zones in Kenya" at the panel discussion "Frontiers and Resource Conflicts: Violence, Crises, Appropriation and non-Recognition". He also participated in the "Round Table on the Evaluation of peace and conflict research by the Wissenschaftsrat".

[Further information](#) | Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de, Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Regional training of trainers on physical security and stockpile management (PSSM) Nairobi, Kenya 15–19 March 2021

In partnership with the British Peace Support Team, Africa (BPST-A) and the Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG) through the Kingdom of Denmark and the Republic of Austria, the Regional Centre on Small Arms (RECSA) together with BICC conducted a regional training on physical security and stockpile management (PSSM) of weapons, ammunition and explosives from 15-19 March 2021 at the International Peace Support Training Centre (IPSTC) in Nairobi, Kenya.

Despite COVID-19-related travel restrictions, 19 participants, tasked with weapons and ammunition management in the armed forces (police and military) as well as wildlife services in eight East African countries, successfully attended the course. In compliance with COVID-19 health protocols, all participants and instructors remained confined to the Humanitarian Peace Support School (HPSS) for the duration of the training.

Through theoretical and practical exercises, the training builds on existing weapons and ammunition management expertise of participants and instructors acquired in complex, limited-resource- and often conflict-affected contexts. The course equips participants with in-depth knowledge of international best practice including the UN ammunition and small arms control guidelines (IATGs, MOSAIC and Safeguard) while actively encouraging an exchange of knowledge on how best to practically apply this guidance in multiple countries and across borders.

These regional training activities form a key component of a long-term train-the-trainers approach aimed at building a highly skilled regional pool of PSSM instructors in East and West Africa. In March 2021, nine PSSM instructor candidates from Burundi, Kenya, South Sudan, Tanzania and Uganda graduated as fully qualified PSSM Instructors and can now be deployed in the RECSA region and beyond. Three promising participants were also selected to begin training as instructor candidates at the next edition of the regional training in October 2021.

Contact: Nikhil Acharya at nikhil.acharya@bicc.de, Christine Bennett at christine.bennett@bicc.de

Workshop “Walking the line’: Opportunities, limits and accountability in radicalisation research”, online 12 March 2021

The network “Connecting Research on Extremism in North Rhine-Westphalia” ([CoRE-NRW](#)), which is coordinated by BICC, organised on 12 March 2021 an inter- and transdisciplinary workshop on ethics and security in empirical research of radicalisation and extremism. The one-day workshop addressed issues that many researchers are confronted with in the field. Roughly 90 participants came together via Zoom to discuss issues ranging from ethical implications of field methods, maintaining trustworthy relationships with interview partners and gate keepers, safeguarding anonymity of interview partners, and cooperation with security agencies. The last two issues in particular were critically reflected upon given the securitisation of research in this field and concerns from researchers that security agencies could confiscate data, thus corrupting researchers’ position in the field.

Contact: Maurice Döring at maurice.doering@bicc.de

Author's workshop for the "Handbook on Forced Migration and Refugee Studies", online 11 March and 18 March 2021

On 11 and 18 March, Benjamin Etzold took part in an authors' workshop for the preparation of the Handbook on Forced Migration and Refugee Studies (in German: *Handbuch Flucht- und Flüchtlingsforschung*), which will be published in 2022 by Nomos Verlag.

Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

Online event "10 years of the Arab Spring", online 3 March 2021

The Deutsch-Maghrebinische Gesellschaft e.V. ([DMAG](#)) in cooperation with the Gustav-Stresemann-Institute ([GSI](#)) and with the support of BICC, the [Federal City of Bonn](#) and the Federal Agency for Civic Education ([bpb](#)), hosted the event "10 Years of Arab Spring: An Attempt to Take Stock of Unfinished Revolts" on 3 March 2021. The discussion between the panellists and the audience was moderated by BICC researchers Birgit Kemmerling and Carina Schlüsing. A recorded version of the event can be found on [YouTube](#).

[Further information](#) | Contact: Birgit Kemmerling unter birgit.kemmerling@bicc.de, Carina Schlüsing unter carina.schluesing@bicc.de

Online discussion: "The role of the United Nations at a time of geopolitical change", online 1 March 2021

Upon the invitation of BICC, the German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik ([DIE](#)), the Sustainable Development Solutions Network Germany ([SDSN-Germany](#)) and the German Association for the United Nations ([DGVN](#)), [Angela Kane](#), former UN Under-Secretary-General spoke about opportunities and limits of multilateral cooperation in the solution of global problems in a webinar on 1 March 2021 (in German). Afterwards, Angela Kane was joined by Andreas Künne (Federal Foreign Office), Conrad Schetter (BICC) and Silke Weinlich (DIE) for a discussion on "[The role of the United Nations at a time of geopolitical change](#)", which was moderated by Adolf Kloke-Lesch (SDSN-Germany). You can find the half-hour video recording of the event on BICC's [YouTube](#) channel.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

"Forced Migration and Refugee Studies: Networking and Knowledge Transfer" (FFVT) — The Facebook group is now online!

The project "Forced Migration and Refugee Studies: Networking and Transfer" ([FFVT](#)) is committed to strengthening interdisciplinary refugee and refugee research. Until now, the research field has largely lacked an institutional foundation (with professorships, degree programmes, etc.). The FFVT project wants to change this by entering into dialogue with interested parties in order to exchange experiences and knowledge. Behind the project are the Peace and Conflict Research Institute BICC, the Centre for Human Rights Erlangen-Nürnberg ([CHREN](#)), the German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik ([DIE](#)) and Institute for Migration Research and Intercultural Studies ([IMIS](#)) at the University of Osnabrück. Interested parties can expect exciting discussions, news from the research field and direct exchange with FFVT researchers.

The group can be found under the following link:

<https://www.facebook.com/groups/ffvtgroup/>

Contact: Ann-Christin Komes unter pr@ffvt.net

NEW PUBLICATIONS

[Mielke, K. & Meininghaus, E. \(2021\). *Engaging refugees and migrants as peace advocates. How Germany can contribute to peace in Syria and Afghanistan* \(BICC Policy Brief series No. 2\2021\). Bonn: BICC.](#)

[Schetter, C. & Müller-Koné M. \(2021\). *Frontiers' violence: The interplay of state of exception, frontier habitus, and organized violence. Political Geography 87*\(May\), 102370.](#)

[Sahin-Mencütek, Z., Barthoma, S. & Gökalp Aras, N. \(2021\). *Governance of migration in and through crisis: A comparative report on RESPOND research* \(Working Paper 2021/77\). RESPOND: Multilevel Governance of Mass Migration in Europe and Beyond Project \(#770564, Horizon 2020\). Available at <https://www.respondmigration.com/wp-blog/>.](#)

[Heinemann-Grüder, A., Glatz, R. L. & Rotmann, P. \(2021\). *Schutzzone: Möglichkeiten, Grenzen, Dilemmata* \(Studie 3 aus der Studienreihe des Beirats\). Berlin: Beirat der Bundesregierung Zivile Krisenprävention und Friedensförderung.](#)

[Wulf, H. \(2021\). *The rule of law: Undermined and under attack. Questioning the state monopoly on the legitimate use of physical force* \(Policy Brief No. 105\). Tokyo: Toda Peace Institute.](#)

PRESS RELEASES

24 March 2021

[Neue Publikation \ Flüchtlinge, Migrantinnen und Migranten als Friedensvermittler anerkennen – Wie Deutschland zum Frieden in Syrien und Afghanistan beitragen kann](#) (PDF, in German)

22 March 2021

[Online Video \ Die Vereinten Nationen in Zeiten geopolitischer Veränderungen](#) (PDF, in German)

VACANCIES

BICC is looking for

[Studentische Hilfskraft \(m/w/d\) für den Bereich Daten und GIS](#)

[Researcher \(m/f/x\) in small arms and conflict research](#)

[Wissenschaftliche/n Mitarbeiter/in \(m/w/d\) im Bereich Rüstungsexporte](#)

BICC IN THE MEDIA

26 March 2021

WDR 5 Politikum: "[EU ohne Strategie für Russland](#)", interview with Andreas Heinemann-Grüder (in German)

24 March 2021

German Parliamentary Television: "[Wie sich die Zahl kleiner und leichter Waffen verringern lässt](#)", interview with Claudia Breitung (14:50 min, in German)

9 March 2021

Toda Peace Institute: "[Setting New Priorities: The EU Shifts from Civil Peace and Development Projects to Military Policies](#)", commentary by Herbert Wulf

8 March 2021

VCDNP.de: "[The Role of the United Nations in Times of Geopolitical Change](#)"

22 February 2021

Development and Peace Blog: [“Insubordinate youth and resilient elites: How the second & third liberation movements performed in the recent elections in Namibia and Uganda”](#), article by Markus Bayer

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Call for Abstracts: FFVT Expertenworkshop zu Flucht und politischer Mobilisierung 4. Mai 2021

Der Fokus der Veranstaltung [„Forced Migration and Dynamics of Political Mobilisation: Conceptual approaches, comparative and case studies“](#) liegt auf dem Thema politische Mobilisierung, um die konzeptionellen Schnittmengen zwischen Friedens- und Konfliktforschung sowie Flucht- und Flüchtlingsforschung zu untersuchen. Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler sind eingeladen, ihre Abstracts bis zum 12. April 2021 einzureichen. Den Call for Abstracts finden Sie [hier](#).

Der FFVT Expertenworkshop, organisiert von BICC im Rahmen des Projekts „Flucht- und Flüchtlingsforschung: Vernetzung und Transfer“ ([FFVT](#)), wird am 4. Mai 2021 von 10:00 - 16:00 Uhr MEZ im virtuellen Format stattfinden.

Wir würden uns freuen, wenn Sie den Aufruf möglichst weit in Ihren beruflichen Netzwerken, auch im Globalen Süden und Osten, verbreiten.

Kontakt: Katja Mielke unter katja.mielke@bicc.de

Entwicklungspolitisches Fachgespräch zur Zukunft Afghanistans, online 20. April 2021

Im Rahmen der Entwicklungspolitischen Fachgespräche der Society for International Development (SID) wird Conrad Schetter am 20. April, 17.30 – 19.00 Uhr, einen Vortrag unter dem Titel „Taliban Reloaded? Die Zukunft Afghanistans zwischen Demokratie, Theokratie und Großmachtinteressen“ halten. Moderiert wird das Online-Entwicklungspolitische Fachgespräch von Dr. Jürgen Wiemann, Präsident von [SID Bonn](#).

Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

SFM II Webinar "A post-Soviet Perspective on the Middle East", online 30. März 2021

Am 30. März 2021 luden das [Striking from the Margins II Projekt](#) und das [Zentrum für Religionswissenschaft](#) an der Central European University zum ersten SFM II Webinar zum Thema "A post-Soviet Perspective on the Middle East" ein. Die Diskussion, die der Idee nachging, dass die Entwicklungen in den postsozialistischen Ländern des Nahen Ostens im breiteren Kontext der postsowjetischen Entwicklungen gesehen werden könnten, moderierte BICC Senior Researcher Osman Bahadir Dincer. Andreas Heinemann-Grüder nahm als Vortragender an dem Webinar teil.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Osman Bahadir Dincer unter osman.dincer@bicc.de, Andreas Heinemann-Grüder unter heinemann-grueder@bicc.de

Gemeinsame Sitzung der Unterausschüsse Rüstungskontrolle und zivile Krisenprävention, Berlin/online 24. März 2021

Claudia Breitung wurde von Matthias Höhn, Vorsitzender des Unterausschusses Rüstungskontrolle, Nichtverbreitung und Rüstungskontrolle, und Ottmar von Holtz, Vorsitzender des Unterausschusses Zivile Krisenprävention, als Sachverständige für die öffentliche Sitzung der beiden Unterausschüsse des Auswärtigen Ausschusses am 24. März 2021 eingeladen. Die Anhörung „Kleinwaffenkontrolle als Beitrag zur zivilen Krisenprävention“ fand in hybrider Form statt und ist in der [Mediathek des Parlamentsfernsehens](#) abrufbar.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Claudia Breitung unter claudia.breitung@bicc.de

Bonn Water Network Buchvorstellung und Round Table Diskussion, online 23. März 2021

Anlässlich des Weltwassertages 2021 richtete das Bonn Water Network am 23. März 2021 eine virtuelle Veranstaltung und Round-Table-Diskussion aus. Danilo Türk (ehemaliger Präsident von Slowenien sowie der Geneva Water Hub), Margaret Deignan (Springer Nature) und Janos Bogardi (Herausgeber) stellten offiziell ["The Handbook of Water Resources Management: Discourses, Concepts and Examples"](#) vor. Die anschließende Diskussionsrunde mit Autoren des Handbuchs und Mitgliedern des Bonn Water Network, die ihre Beiträge zum Thema des Weltwassertags "Valuing Water" in Beziehung setzten, wurde von Annabelle Houdret ([DIE](#)) moderiert.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Konferenz „Entangled Im/Mobilities“, online 20. März 2021

Gemeinsam mit Kolleginnen und Kollegen der Aristoteles Universität in Thessaloniki, Griechenland, präsentierte Benjamin Etzold am 20. März 2021 Ergebnisse aus der Forschung des TRAFIG-Projektes bei der von Doktorandinnen und Doktoranden der [Research Platform Mobile Cultures and Societies](#) der Universität Wien organisierten Konferenz „[Entangled Im/Mobilities. Perspectives from the Humanities and Social Sciences](#)“. Ihre Arbeit zum Thema "Multilayered (Im)Mobilizations and the European Border Spectacle" basierte auf Forschungen zur langwierigen Vertreibung von Flüchtlingen auf den ägäischen Inseln, in Athen und Thessaloniki.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

AFK-Kolloquium 2021 „Globale/lokale Krisen als Herausforderung für die Friedens- und Konfliktforschung“, Magdeburg/online 17. - 19. März 2021

Conrad Schetter nahm an dem in hybrider Form durchgeführten Kolloquium „Globale/lokale Krisen als Herausforderung für die Friedens- und Konfliktforschung“ der Arbeitsgemeinschaft Friedens- und Konfliktforschung ([AFK](#)) in Kooperation mit der Otto-von-Guericke Universität Magdeburg ([OVGU](#)) teil, das vom 17. bis 19. März stattfand. Gemeinsam mit Marie Müller-Koné, stellte er das Paper „Can Africa save the planet? Climate crisis and the state of exception in conservation zones in Kenya“ bei der Podiumsdiskussion “Frontiers and Resource Conflicts: Violence, Crises, Appropriation and non-Recognition” vor. Darüber hinaus war er am „Round Table zu Evaluation der Friedens- und Konfliktforschung durch den Wissenschaftsrat“ beteiligt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de, Marie Müller-Koné unter marie.mueller@bicc.de

Regionale Schulung von Ausbildern zum Thema Physical Security and Stockpile Management (PSSM) Nairobi, Kenia 15. – 19. März 2021

In Partnerschaft mit dem British Peace Support Team, Africa (BPST-A) und der Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG, durch Dänemark und Österreich), führte das Regional Centre on Small Arms (RECSA) gemeinsam mit dem BICC vom 15. bis 19. März 2021 im International Peace Support Training Centre (IPSTC) in Nairobi, Kenia, ein regionales Training zu Physical Security and Stockpile Management (PSSM) von Waffen, Munition und Sprengstoffen durch. Trotz coronabedingter Reisebeschränkungen nahmen 19 Teilnehmerinnen und Teilnehmer, die in acht ostafrikanischen Ländern mit dem Waffen- und Munitionsmanagement in Sicherheitskräften (Polizei und Militär) sowie Wildhüterdiensten betraut sind, erfolgreich an dem Kurs teil. In Übereinstimmung mit den Corona Gesundheitsprotokollen blieben alle Beteiligten für die Dauer des Trainings in der Humanitarian Peace Support School (HPSS) untergebracht.

Durch theoretische und praktische Übungen baut das Training auf den vorhandenen Kenntnissen der Teilnehmenden sowie der Ausbilderinnen und Ausbilder im Umgang mit Waffen und Munition auf, die sie in komplexen, oft von mangelnden Ressourcen und Konflikten geprägten Kontexten erworben haben. Der Kurs vermittelt fundierte Kenntnisse internationaler Best Practice-Beispiele, einschließlich der UN-Richtlinien zur Munitions- und Kleinwaffenkontrolle (IATGs, MOSAIC und Safeguard). Zugleich fördert er den Wissensaustausch darüber, wie diese Richtlinien am besten in mehreren Ländern und über Grenzen hinweg praktisch angewendet werden können.

Diese regionalen Schulungen bilden eine Schlüsselkomponente eines langfristigen Ansatzes zur Ausbildung von Ausbilderinnen und Ausbildern, der darauf abzielt, einen hochqualifizierten regionalen Pool von PSSM-Fachkräften in Ost- und Westafrika aufzubauen. Im März 2021 haben neun PSSM-Ausbilderkandidatinnen und -kandidaten aus Burundi, Kenia, dem Südsudan, Tansania und Uganda ihren voll qualifizierten Abschluss gemacht und können nun in der RECSA Region und darüber hinaus eingesetzt werden. Drei vielversprechende Teilnehmende wurden außerdem ausgewählt, um bei dem nächsten regionalen Training im Oktober 2021 mit der Ausbildung zum Instructor Candidate zu beginnen.

Kontakt: Nikhil Acharya unter nikhil.acharya@bicc.de, Christine Bennett unter christine.bennett@bicc.de

Workshop „'Walking the line': Chancen, Grenzen und Verantwortung in der Radikalisierungs—und Extremismusforschung", online 12. März 2021

Das „Netzwerk für Extremismusforschung in Nordrhein-Westfalen" ([CoRE-NRW](#)), das vom BICC koordiniert wird, veranstaltete am 12. März 2021 einen inter- und transdisziplinären [Workshop zum Thema Ethik und Sicherheit in der empirischen Radikalisierungs- und Extremismusforschung](#). Rund 90 Teilnehmende kamen per Zoom zusammen, um Fragen zu diskutieren, die von ethischen Implikationen von Feldmethoden über die Aufrechterhaltung vertrauenswürdiger Beziehungen zu Interviewten und Gatekeepern bis hin zur Wahrung der Anonymität von Interviewpartnerinnen und -partnern sowie der Zusammenarbeit mit Sicherheitsbehörden reichten. Insbesondere die letzten beiden Punkte wurden kritisch reflektiert angesichts der Versicherheitlichung der Forschung in diesem Bereich und der Bedenken der Forschenden, dass Sicherheitsbehörden Daten beschlagnahmen und damit ihre Position im Feld untergraben könnten.

Kontakt: Maurice Döring unter maurice.doering@bicc.de

Autorenworkshop für das „Handbuch Flucht- und Flüchtlingsforschung“, online 11. März und 18. März 2021

Am 11. und 18. März nahm Benjamin Etzold an einem Autorenworkshop zur Vorbereitung des "Handbuchs Flucht- und Flüchtlingsforschung" teil, das 2022 im Nomos Verlag erscheinen wird.

Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

Online Veranstaltung „10 Jahre arabischer Frühling“, online 3. März 2021

Die Deutsch-Maghrebinische Gesellschaft e.V. ([DMAG](#)) richtete am 3. März 2021 in Kooperation mit dem Gustav-Stresemann-Institut ([GSI](#)) sowie mit Unterstützung des BICC, der [Bundesstadt Bonn](#) und der Bundeszentrale für politische Bildung ([bpb](#)) die Veranstaltung „10 Jahre arabischer Frühling: Versuch einer Bilanz unvollendeter Revolten“ aus. Moderiert wurde die Diskussion von den BICC-Researcherinnen Birgit Kemmerling und Carina Schlüsing. Eine Aufzeichnung der Veranstaltung ist auf [YouTube](#) zu finden.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Birgit Kemmerling unter birgit.kemmerling@bicc.de, Carina Schlüsing unter carina.schluesing@bicc.de

Online-Diskussion: „Die Rolle der Vereinten Nationen in Zeiten geopolitischer Veränderungen“, online 1. März 2021

Auf Einladung des BICC, des Deutschen Instituts für Entwicklungspolitik ([DIE](#)), des Sustainable Development Solutions Network Germany ([SDSN-Germany](#)) und der Deutschen Gesellschaft für die Vereinten Nationen ([DGVN](#)) sprach [Angela Kane](#), ehemalige UN-Untergeneralsekretärin, in einem Webinar am 1. März 2021 über Möglichkeiten und Grenzen multilateraler Zusammenarbeit bei der Lösung globaler Probleme. Anschließend diskutierte Angela Kane gemeinsam mit Andreas Künne (Auswärtiges Amt), Conrad Schetter (BICC) und Silke Weinlich (DIE) unter der Moderation von Adolf Kloke-Lesch (SDSN Germany) über [„Die Rolle der Vereinten Nationen in Zeiten geopolitischer Veränderungen – Möglichkeiten und Grenzen multilateraler Zusammenarbeit zur Lösung globaler Probleme“](#). Sie finden den halbstündigen Videomitschnitt zur Veranstaltung auf dem [YouTube](#)-Kanal des BICC.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

„Flucht- und Flüchtlingsforschung: Vernetzung und Transfer“ (FFVT): Die Facebook-Gruppe ist jetzt online!

Das Projekt „Flucht- und Flüchtlingsforschung: Vernetzung und Transfer“ ([FFVT](#)) setzt sich für die Stärkung einer interdisziplinären Flucht- und Flüchtlingsforschung ein. Bisher fehlt dem Forschungsfeld größtenteils ein institutionelles Fundament (mit Professuren, Studiengängen etc.). Das möchte das FFVT-Projekt ändern, indem es mit Interessierten ins Gespräch kommt, um Erfahrungen und Wissen auszutauschen. Hinter dem Projekt stehen das Friedens- und Konfliktforschungsinstitut BICC, das Centre for Human Rights Erlangen-Nürnberg ([CHREN](#)), das Deutsche Institut für Entwicklungspolitik ([DIE](#)) und das Institut für Migrationsforschung und Interkulturelle Studien ([IMIS](#)) der Universität Osnabrück.

Interessierte erwarten spannende Diskussionen, Neuigkeiten aus dem Forschungsfeld und der direkte Austausch mit FFVT-Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftlern.

Die Gruppe ist unter folgendem Link zu finden: <https://www.facebook.com/groups/ffvtgroup/>

Kontakt: Ann-Christin Komes unter pr@ffvt.net

NEUE PUBLIKATIONEN

[Mielke, K. & Meininghaus, E. \(2021\). *Engaging refugees and migrants as peace advocates. How Germany can contribute to peace in Syria and Afghanistan* \(BICC Policy Brief series No. 2\2021\). Bonn: BICC.](#)

[Schetter, C. & Müller-Koné M. \(2021\). *Frontiers' violence: The interplay of state of exception, frontier habitus, and organized violence. Political Geography 87*\(May\), 102370.](#)

[Şahin-Mencütek, Z., Barthoma, S. & Gökalp Aras, N. \(2021\). *Governance of migration in and through crisis: A comparative report on RESPOND research* \(Working Paper 2021/77\). RESPOND: Multilevel Governance of Mass Migration in Europe and Beyond Project \(#770564, Horizon 2020\). Available at <https://www.respondmigration.com/wp-blog/>.](#)

[Heinemann-Grüder, A., Glatz, R. L. & Rotmann, P. \(2021\). *Schutzzonen: Möglichkeiten, Grenzen, Dilemmata* \(Studie 3 aus der Studienreihe des Beirats\). Berlin: Beirat der Bundesregierung Zivile Krisenprävention und Friedensförderung.](#)

[Wulf, H. \(2021\). *The rule of law: Undermined and under attack. Questioning the state monopoly on the legitimate use of physical force* \(Policy Brief No. 105\). Tokyo: Toda Peace Institute.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

24. März 2021

[Neue Publikation \ Flüchtlinge, Migrantinnen und Migranten als Friedensvermittler anerkennen – Wie Deutschland zum Frieden in Syrien und Afghanistan beitragen kann](#) (PDF)

22. März 2021

[Online Video \ Die Vereinten Nationen in Zeiten geopolitischer Veränderungen](#) (PDF)

Stellenangebote

BICC sucht

[Studentische Hilfskraft \(m/w/d\) für den Bereich Daten und GIS](#)

[Researcher \(m/f/x\) in small arms and conflict research](#)

[Wissenschaftliche/n Mitarbeiter/in \(m/w/d\) im Bereich Rüstungsexporte](#)

BICC IN DEN MEDIEN

26. März 2021

WDR 5 Politikum: ["EU ohne Strategie für Russland"](#), Interview mit Andreas Heinemann-Grüder

24. März 2021

Parlamentsfernsehen: ["Wie sich die Zahl kleiner und leichter Waffen verringern lässt"](#), Interview mit Claudia Breitung (14:50 min)

9. März 2021

Toda Peace Institute: ["Setting New Priorities: The EU Shifts from Civil Peace and Development Projects to Military Policies"](#), Kommentar von Herbert Wulf (auf Englisch)

8. März 2021

VCDNP.de: ["The Role of the United Nations in Times of Geopolitical Change"](#) (auf Englisch)

22. Februar 2021

Development and Peace Blog: [“Insubordinate youth and resilient elites: How the second & third liberation movements performed in the recent elections in Namibia and Uganda”](#), Artikel von Markus Bayer (auf Englisch)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de